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de criteria en wil deze afhankelijk maken van de 
schaal van de ingrepen: abstractere globalere criteria 
naarmate plan groter is. in combinatie met de 
ruimtelijke systemen van Amsterdam kan dit een 
eenvoudiger en meer begrijpelijk systeem opleveren.  
 Wordt met betere criteria de verwachting van 
Hebly ingelost dat een gesprek over kwaliteit tot 
stand komt? Criteria en beleid moeten voor burgers 
toegankelijk zijn, begrijpelijk, navolgbaar, zonder 
aanzien des persoons, efficiënt en inspirerend. 
Burgers verwachten duidelijke termijnenen en 
verantwoordelijkheden, en de kloof tussen juridisch 
correcte maar gevoelsmatig onrechtvaardige advie-

zen is soms erg groot. Meer gebruik van voorbeelden 
en beeldmateriaal kan de toegankelijkheid van 
nota’s en criteria verbeteren. De Amsterdamse nota’s 
zijn erg ‘talig’, en soms ook wollig en breedsprakig. 
De discussie over de kwaliteit van plannen overstijgt 
bovendien steeds vaker de toetsing aan criteria 
achteraf, maar raakt aan de stedenbouw, aan cultu-
rele planologie en aan de invulling van duurzaam-
heid. Allemaal onderwerpen, die niet of alleen met 
extra inspanning in welstandscriteria te vangen zijn, 
maar nu onvoldoende in plannen worden geïnte-
greerd. 

Informatie
Annemiek Rijckenberg is twee perioden voorzitter 
geweest van de commissie voor Welstand en 
Monumenten in Amsterdam. Ze heeft zich ingezet 
voor betere relaties met de (politieke) opdrachtge-
vers, openbaarheid en transparantie, en de digitale 
toegankelijkheid van de welstandscriteria. Dit 
verhaal is gebaseerd op de analyse, die zij met 
behulp van werkconferenties en gesprekken met 
portefeuillehouders in Amsterdam heeft gemaakt. 
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Gevangenis 
te koop

Een dergelijke verkoopprocedure staat niet op 
zichzelf, maar vertoont de nodige overeenkomsten 
met de verkoopprocedure van de monumentale 
gevangenis aan de Noordsingel te rotterdam. is er 
sprake van een nieuw rijksbeleid inzake de ver-
vreemding van te herontwikkelen monumentaal 
vastgoed? Het rVOB, de rgd en de gemeente 
Leeuwarden lichten gezamenlijk de bijzonderhe-
den van deze specifieke verkoopprocedure toe.
 Een rondgang langs de betrokken rijksdiensten 
en de gemeente Leeuwarden leert dat de gekozen 
aanpak voor de Blokhuispoort in beginsel niet 
afwijkt van andere herbestemmingen. Eerder is 
sprake van een verfijning op basis van voortschrij-
dend inzicht. 

De Selectie > Tekst: RVOB, RGD en gemeente Leeuwarden > Beeld: RGD

Tot 20 mei 2011 konden marktpartijen in een marktconsultatie hun visie 
geven op het ambitiedocument voor de voorgenomen openbare verkoop 
van de voormalige penitentiaire inrichting Blokhuispoort in Leeuwarden. 
Ondanks economische crisis en bezuinigingen verkoopt het verantwoor-
delijke rijksvastgoed- en ontwikkelingsbedrijf (rVOB) dit bijzondere 
rijksmonument niet simpelweg aan de hoogste bieder. in samenwerking 
met de rijksgebouwendienst (rgd), de rijksdienst voor Cultureel Erfgoed 
(rCE) en de gemeente Leeuwarden heeft het rVOB een publiekrechtelijk 
kader zoals vastgelegd in het ambitiedocument uitgewerkt. 
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 Lida Bosma van het rVOB legt uit dat het doel 
van het rijk bij verkoop van rijksvastgoed onveran-
derd is. ‘Ook in het verleden werd bij de verkoop 
rekening gehouden met publieke doelen, die een rol 
spelen bij een herbestemming of herontwikkeling. 
uitgangspunt blijft echter een marktconforme 
verkoop. Wel worden de markt en andere overhe-
den nu eerder in het proces van herontwikkeling/
herbestemming betrokken om zo een succesvolle 
verkoop te bevorderen en de risico’s voor de ko-
pende partij zo veel mogelijk te beperken.’
 ‘Bij veel openbare verkopen ligt de bestemming 
vast. Bij de Noordsingel en de Blokhuispoort is dat 
juist niet het geval. Om makkelijker te kunnen 
verkopen willen we daar toch invulling aan geven. 
Dan ben je afhankelijk van gemeenten om de 
bestemming te wijzigen en de markt moet kansen in 
een herontwikkeling zien. Daarom is een proces 
gekozen waarbij de gemeente is betrokken en er een 
wensenlijst voorgelegd wordt aan de markt. Er 
wordt niet voorgeschreven wat niet mag of wat 
moet, er wordt slechts een wensenlijst opgesteld en  
neergelegd in het ambitiedocument. Het rVOB wil 
immers het object verkopen, niet het object heront-
wikkelen. Het belangrijkste is een verkoop waarbij 
de herontwikkeling voor rekening en risico van de 
markt plaatsvindt. Zeker in de huidige markt is dat 
laatste essentieel. Voor het rVOB is het uiteinde-
lijke verkoopresultaat natuurlijk van belang, omdat 
een goede, (marktconforme) opbrengst van het 
vastgoed via de schatkist aan iedereen ten goede 
komt.’ 
 Volgens Gerard Hendriksma van de gemeente 
Leeuwarden is bestuurlijke medewerking een grote 
risicofactor bij functieveranderingen. ‘Wanneer in 
de afstotingsprocedure ook een garantie is opgeno-
men - voor zover dat bestuursrechtelijk mogelijk is 
- dat de locale overheid zal meewerken, is dat een 
belangrijke meerwaarde voor de markt. Natuurlijk 
moeten de besprekingen over die herbestemming 
zich dan wel in de openbaarheid afspelen.‘ 
 Willem Gasman, de betrokken projectmanager 
vanuit de rGD, onderscheidt verschillende functies 
van de marktconsultatie. ‘Markpartijen kunnen in 
een vroeg stadium hun visie te geven op de kaders 
voor de herontwikkeling. Voor de Blokhuispoort 
dient de marktconsultatie om het realiteitsgehalte 
van het kader vooraf te toetsen bij de markt.’ Vol-
gens Gasman is, gezien de huidige markt, de grootte 
en de ligging van het object, deze tussenstap gezet 
om duidelijk te krijgen of en onder welke voorwaar-
den verkoop mogelijk is. ‘Wellicht verlangen markt-
partijen aanvullende voorwaarden of aanpassingen 
van het ambitiedocument. De marktconsultatie 
biedt ruimte om dergelijke wensen kenbaar te 
maken. Tegelijkertijd kan de markt alvast gaan 
broeden op deelname aan de verkoopprocedure. 
Eigenlijk zingen we met deze marktconsultaties al 
heel vroeg rond dat we de intentie hebben vastgoed 
in de markt te brengen zodat marktpartijen in een 
heel vroeg stadium kunnen nadenken over moge-

lijke functie(s) en met wie ze willen samenwerken 
voor de beoogde herontwikkeling. Een ander effect 
is dat we daarmee ook ‘markt’ maken en voeling 
krijgen met de interesse voor het object. Dit leidt tot 
een verkoopprocedure waarin partijen elkaar 
zakelijk gezien veel beter op het netvlies hebben.’
 Voor speciale objecten van het rijk, rijksmonu-
menten met een bijzondere cultuurhistorische 
betekenis zoals de Noordsingel en de Blokhuis-
poort, is bewaking van het evenwicht tussen kwali-
teit en opbrengst een extra uitdaging. Volgens Johan 

de Haan van het Atelier rijksbouwmeester mag het 
object pas worden verkocht, als de cultuurhistori-
sche waarde voldoende is geborgd.
 De vroegtijdige betrokkenheid van de rCE in de 
verkoopprocedure van de Blokhuispoort is ook een 
noviteit. De rCE heeft een wettelijke adviestaak op 
grond van de Monumentenwet. Volgens
Annemieke Vos van de rCE heeft deze vroegtijdige 
betrokkenheid als voordeel dat de adviestaak in het 
vervolgtraject of bij bestemmingsplanwijziging een 
formaliteit kan zijn, omdat vooraf consensus is over 
de kaders voor de herbestemming. ‘Juist door het 
opstellen van een ambitiedocument word je ge-
dwongen de cultuurhistorische kwaliteiten helder te 
formuleren. Het doel is niet belemmeringen op te 
werpen (‘dit mag niet’) maar juist partijen te inspire-
ren van deze kwaliteiten gebruik te maken (‘dit is er 
allemaal mogelijk!’). Daarnaast zijn de genoemde 
kwaliteiten een opmaat en ook waarborg voor de 
kwaliteit van eventuele nieuwe toevoegingen. Dat 
kan alleen als je goed onderzoek kunt doen.’
 De betrokken partijen zijn het eens over de 
geschiktheid van de aanpak van de verkoopproce-
dure voor de Blokhuispoort voor andere (decen-
trale) overheden. Annemieke Vos: ‘Deze aanpak 
kan interessant zijn voor gemeenten die eigendom 
willen afstoten, maar tegelijkertijd willen stimuleren 
dat de herontwikkeling optimaal inspeelt op de 
aanwezige ruimtelijke en culturele kwaliteiten.’ 
Gerard Hendriksma: ‘Bij gemeentelijke besluitvor-
ming zijn er allerlei constructies van getrapte 
besluitvorming die op onderdelen vergelijkbaar zijn 
met het principe van een marktconsultatie. De raad 
of het college kan een principebesluit nemen of een 
conceptbesluit vrijgeven voor inspraak voordat zij 
een definitief besluit neemt. De combinatie markt-
consultatie én daarna nog een uitgebreide afsto-
tingsprocedure met meerdere partijen zal een 
gemeente alleen in uitzonderlijke situaties toepas-
sen. Wel kan een vrijblijvende marktconsultatie 
goed voorafgaan aan een opdrachtvertrekking aan 
één partij.’

Informatie
Rijksvastgoed- en ontwikkelingsbedrijf, www.rvob.nl
Rijksgebouwendienst, www.rgd.nl
Rijksdienst voor Cultureel Erfgoed, 
www.cultureelerfgoed.nl/

‘Deze aanpak kan interessant 
zijn voor gemeenten die 
eigendom willen verkopen.’
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Het was het eerst te merken bij de basisscholen. 
Daar worden al enkele jaren steeds minder kinde-
ren aangemeld, zodat de scholen nu intensief 
praten over samenwerking of fusering om het 
hoofd boven water te houden en voldoende onder-
wijskwaliteit te bieden. inmiddels doet hetzelfde 
probleem zich ook voor in de gezondheidszorg. 
Bevolkingsdaling zorgt voor een haast onontwar-
bare kluwen van problemen en belangen die het 
proces vervolgens alleen maar versterken. Want 
minder inwoners betekent minder winkels en 
verenigingen. Het verdwijnen daarvan zorgt weer 
voor een minder aantrekkelijk vestigingsklimaat en 
leegstand wat leidt tot een lagere woningwaarde. 
Een lagere woningwaarde betekent dat het opbren-
gende vermogen van nieuwbouwprojecten te laag 
wordt, terwijl de bouwkosten hetzelfde blijven. De 
gemeente komt terecht in een inkomstendaling 
waardoor het steeds moeilijker wordt om de pro-
blemen aan te pakken en voor je het weet zit je in 
een vicieuze cirkel. 
 in Sas van Gent nam Woningcorporatie Woon-
goed Zeeuws-Vlaanderen in 2008 het initiatief tot 
wat inmiddels De Renaissance van Sas van Gent is 
gaan heten., ‘Er was vandalisme, verpaupering en 
drugstoerisme, en dat voor een groot deel in ons 
woningbezit, dat een kwart van alle woningen in 
Sas omvat’, zegt Boud Bakels, sector manager 
woondiensten. ‘Er moest iets gebeuren, want dit 
alles kwam de verhuurbaarheid natuurlijk niet ten 
goede.’ 
 Een eerder initiatief van de gemeente Terneuzen, 
waar Sas onder valt, strandde op verzet van de 
bevolking. Ditmaal werd de bevolking vanaf het 
begin bij het proces betrokken, wat leidde tot de 
Tafels van Sas. Woongoed vroeg zes belangrijke 
dorpsfiguren mee te denken over mogelijke oplos-
singen voor het probleem. Vervolgens organiseerden 
zij op hun beurt ook weer hun eigen Tafels, zodat 
een enorm breed draagvlak werd verkregen onder 
de bevolking. Alle vergaarde informatie werd 
regelmatig teruggekoppeld naar de Stamtafel met de 
zes dorpsfiguren waar ook de gemeente en diverse 
deskundigen aanschoven. 

 Als eerste uitkomst van deze gesprekken werd 
vorig jaar de volledig gerenoveerde Vredestraat 
opgeleverd. Deze charmante huurwoningen uit 
1920 verkeerden in een zeer slechte staat, maar 
toch werd gekozen voor behoud. uiteindelijk bleek 
het project een eye opener voor alle partijen. De 
woningen werden vlot verhuurd en voldoen nu niet 
alleen aan de huidige maatstaven, onder meer door 

het energielabel te verhogen van F naar B, ook 
kreeg de stad een mooie gerenoveerde straat terug. 
‘En het mooie was dat de renovatie echt een kwali-
teitsimpuls bleek te zijn’, zegt pol van de Vijver van 
Woongoed. Al jaren is hij intensief betrokken bij de 
veranderingen. ‘De panden in de omgeving, waarvan 
er veel te koop stonden, vielen nu extra op door de 
lelijkheid. inmiddels staat er geen enkele meer te 
koop en hebben veel eigenaren hun panden 
opgeknapt.’ Wethouder Cees Liefting zegt daarover: 
‘We dachten, we moeten iets betekenends laten 
zien. Zelfs met teruglopende inwoneraantallen is 
het ons heel wat waard dat het goed blijft.’
 Mede aan de hand van gebiedsvisie Open Sas 
(Must) en beleidsvisie Ontwerpen aan Overmaat 
(inbo), wordt nu project voor project verder ge-
werkt. Op dit ogenblik is het volgende project al in 
uitvoering: de sloop van een serie duplexwoningen 
uit de wederopbouwperiode. Op die plek zullen 
woningen op vrije kavels in een lagere dichtheid 
worden teruggebouwd. Veel toekomstige plannen 
zitten nog in de ideefase, zoals het terugbrengen 
van de 17e eeuwse bolwerken om meer groen in de 
stad te krijgen en de historie te benadrukken. Ook 
wordt ingezet op tijdelijke bestemmingen, zoals 
speeltuintjes en groentetuinen op leeg gevallen 

kavels en foto-exposities achter de ramen van 
leegstaande panden. Door zowel projecten op de 
korte als de lange termijn te ontwikkelen, wordt 
geprobeerd de leefbaarheid te waarborgen.
 Maar hoe lang is dit beleid financieel vol te 
houden? De inkomsten van gemeente en woning-
bouwcorporatie zullen structureel dalen, terwijl 
juist meer geld gaat naar het leefbaar houden van 
krimpgebieden. Woongoed probeert dit op te lossen 
door een deel van het bezit op te knappen en te 
verkopen, al is het tegen de taxatiewaarde vóór de 
opknapbeurt, om de woningen ook voor starters 
aantrekkelijk te houden. Wethouder Liefting blijft 
er nuchter onder: ‘De Zeeuws-Vlamingen zijn 
pragmatisch ingesteld. Misschien is er al werkende 
weg te weinig geld. Maar dan maak je jezelf tenmin-
ste niet vleugellam van tevoren. Je kunt alle delega-
ties die hier komen kijken naar de bevolkingskrimp 
tenslotte niet alleen langs dichtgetimmerde woningen 
leiden.’ inmiddels beseft men dat geld, en vooral 
het tekort daaraan, alleen opgelost kan worden met 
meer samenwerking. Er zijn gesprekken gaande met 
het rijk en met regionale gemeenten, corporaties en 
instellingen. Niet uitgesloten wordt dat in de 
toekomst bijvoorbeeld de rijkere corporaties uit het 
westen financieel zullen moeten bijspringen voor 
hun ‘broeders’ in de krimpgebieden. 
 Voor Sas van Gent is, als één van de eerste krimp-
gebieden, uiteraard nog geen recept beschikbaar. 
Alles moet nog worden uitgevonden. kan het stadje 
daarom als voorbeeld dienen voor de andere 
(toekomstige) krimpgebieden in Nederland of zelfs 
daar buiten? in de praktijk blijkt dat lastig, aangezien 
de omstandigheden in elke stad anders zijn. 
‘Wij zijn niet te vergelijken met een gebied als 
Oost-Groningen’, zegt Liefting. ‘Wij zijn een redelijk 
potent gebied met veel industrie en weinig werke-
loosheid.’ Zelfs tussen Sas van Gent en Terneuzen, 
dus binnen één gemeente, zijn er verschillen in 
aanpak. Zo wordt in Terneuzen nagedacht over het 
aantrekken van Vlamingen en een steviger aan-
schrijvingsbeleid naar particuliere huizenbezitters, 
omdat daar in tegenstelling tot Sas geen woning-
bouwvereniging is die een aanzienlijk deel van de 
woningmarkt in handen heeft. Elke regio zal er dus, 
samen met de eigen inwoners, achter moeten komen 
wat de beste oplossingen zijn. 
 uiteindelijk zal het er ook op aankomen dat de 
inwoners zich neerleggen bij de nieuwe omstandig-
heden. ‘Je moet de verwachtingen van een stadje 
bijstellen naar die van een dorp’, zegt Liefting. 
‘De inwoners van Sas zijn gewend dat er veel 
voorzieningen zijn. Een paar decennia terug is in 
een voormalige textielfabriek een sporthal ter 
grootte van vijf gymzalen gerealiseerd, terwijl het 
naburige dorp, dat altijd al een dorp is geweest 
maar toch bijna net zoveel inwoners telt, het altijd 
heeft gedaan met slechts één gymlokaaltje. in het 
nieuw te bouwen multifunctioneel centrum De Statie 
wordt nu rekening gehouden met een sportzaal ter 
grootte van 3,5 gymlokaal. Dergelijke voorzieningen 
moet je meer in evenwicht brengen met de realiteit 
van morgen.’

Informatie
Pieter Winters is architectuurhistoricus 
en freelance architectuurjournalist. 
www.inbo.com  
www.nu2021.nl

Krimp > Tekst: Pieter Winters > Beeld: MUST en Woningcorporatie Woongoed

Over krimp wordt veel gesproken in Nederland, maar in Sas van Gent 
in Zeeuws-Vlaanderen is het als eerste in Nederland een feit. Behalve 
minder inwoners, brengt krimp ook andere problemen met zich mee, 
zoals hoe de middenstand draaiende te houden en de verkrotting tegen 
te gaan. Dan wordt krimp een uitdaging die door diverse organisaties 
in banen wordt geleid. Over samenwerking, geld en een verandering 
van het verwachtingspatroon.

Een stad 
wordt dorp

‘Je kunt alle delegaties die 
hier komen kijken naar de 
bevolkingskrimp niet alleen 
langs dichtgetimmerde 
woningen leiden.’
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Bevolkingsdaling Ontgroening Vergrijzing
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Jabikswoude is een nieuw te ontwikkelen buurt-
schap en onderdeel van het uitbreidingsgebied De 
Zuidlanden, ten zuiden van Leeuwarden. Het 
stedenbouwkundig plan, ontworpen door Franz 
Ziegler, gaat uit van de kwaliteiten van een Fries 
dorp: kleinschalig, verspringende rooilijnen en 
kaprichtingen, kleine ensembles en een informele 
openbare ruimte. Daarnaast heeft de gemeente 
stevige ambities op het gebied van duurzaamheid: 
de gemeente wil in 2020 onafhankelijk zijn van 
fossiele brandstoffen. Daartoe worden onder meer 
stimuleringsmaatregelen genomen om ook markt-
partijen aan te zetten tot duurzame ontwikkelingen.
Toen de grote ontwikkelaars afhaakten moesten 
Wethouder Henk Deinum en projectdirecteur 
Werner Brouwer een list verzinnen. Hoe kon 
Jabikswoude toch snel tot ontwikkeling worden 
gebracht? Brouwer: ‘De oplossing vonden we in 
het opknippen van het plan in kleine eenheden en 
hierop lokale bouwers en aannemers te laten 
inschrijven.’ Om kwaliteit en duurzaamheid te 
stimuleren werd hieraan een competitie-element 
toegevoegd. Brouwer:  ‘De tijd van het maken van 
plannen voor niets, is geweest. ik wilde het dus op 
een manier doen, waardoor geen energie, geld en 
tijd verloren zou gaan.’

Het gebied van de ontwikkelcompetitie bevat 14 
woningbouwblokken van elk circa 10 woningen. 
Het programma was zeer gemengd. Niet alleen wat 
betreft typologie: (rijtjes, 2onder1 kap, patio- en 
vrijstaand), maar ook qua prijsklasse: van de 10 
woningen moest er tenminste één worden gereali-
seerd voor een vrij op naamprijs van maximaal 
€ 160.000,-. Wanneer een EpC van 0,4 of lager 
werd gerealiseerd, mocht dit worden verhoogd tot 
maximaal € 180.000,-. De netto woonlasten van 
bewoners zijn dan immers vergelijkbaar.
De bouwblokken zijn uitgegeven aan 14 regionale 
aannemers. De animo was groot: loting bepaalde 
uiteindelijke welke partijen welke blokken mochten 
ontwikkelen. Brouwer: ‘We hebben de competitie 
bewust niet ingezet voor de selectie van partijen. 
Deelname aan de competitie was wel een harde 
randvoorwaarde bij de gronduitgifte. Dit was voor 
veel van de deelnemers iets geheel nieuws. Zo eisten 
wij dat ze een geregistreerd architect inschakelden 
en een maquette maakten. Voor sommige van de 
aannemers was dit de eerste keer!’
De inzendingen werden tentoongesteld op een 
woonbeurs en op het gemeentehuis. Het publiek 
kon hier haar favoriete plan kiezen. Daarnaast 
vond een onafhankelijke beoordeling plaats door 

Tekst: Bouke Kapteijn > Beeld: Bauke Tuinstra, TWA Architecten

Toen de grote ontwikkelaars afhaakten, zocht de gemeente Leeuwarden 
contact met de lokale aannemers. Door een competitie te integreren in 
het reguliere ontwikkelproces ontstond een stimulans voor extra kwaliteit 
en duurzaamheid, maar ging geen geld, energie en vooral tijd verloren. 
Het resultaat? kleine bouwensembles, een grote diversiteit aan woningen 
en een zeer goede prijs/kwaliteitverhouding. 

Mooi goedkoop wonen 

een vakjury. Brouwer: ‘De partijen hebben de 
publiciteit rondom de prijsvraag en de tentoonstel-
ling op de beurs direct gebruikt voor de verkoop 
van de woningen. Er leek tussen partijen zelfs even 
een extra competitie te ontstaan wie tijdens de 
woonbeurs in verkoop zou zijn en wie niet. Erg 
goed voor onze planning natuurlijk!’
Al met al is de competitie zeer doeltreffend ingezet 
om in de huidige markt en een laag prijs-segment, 
ontwikkelaars los te laten komen van hun standaard 
producten. De behaalde kwaliteit en diversiteit is 
daardoor ongetwijfeld hoger dan zonder prijsvraag. 
Wel lijken de architectonische mogelijkheden, 
bijvoorbeeld om te komen met een ‘inventieve 
interpretatie’ van de Friese dorpsarchitectuur, in de 
projecten weinig benut. Er is weinig gezocht naar een 
ander soort vormtaal. Wethouder Henk Deinum 
opperde bij de prijsuitreiking daarom het idee om 
de volgende keer de architecten de leiding te geven 
en hen vervolgens een bouwer te laten betrekken. 
Een interessant idee, waarmee de Friese zoektocht 
naar het ideale model gewoon doorgaat.

Informatie
Bouke Kapteijn is zelfstandig projectmanager 
en projectontwikkelaar.
Bouke@bespokestedelijkeontwikkeling.nl

Winnend plan van Bouwgroep Dijkstra Draisma & TWA Architecten

Eerste prijs
Bouwgroep Dijkstra Draisma & TWA Architecten 
met architect Bauke Tuinstra.
Jury: “(…) zorgvuldig en compleet vormgegeven (…) 
het meest optimistische plan  (…) laat zien dat het 
mogelijk is om met een beperkt budget mooi én 
duurzaam te bouwen.”

Tweede prijs
Burggraaff Bouw & Adema Architecten met 
architect Silvester Adema.
Jury: “(…) knappe stedenbouwkundige oplossingen 
(…) goede combinatie van architectonische vorm-
geving en systeembouw (…) zeer goede prijs / 
kwaliteit verhouding.“

Nominatie
Van der Werf’s Bouwbedrijf & Wijffels Architecten 
met architect Eugène Wijffels. 
Jury: “(…) goede stedenbouwkundige invulling (…) 
verschillende bijzondere woningtypes en een gedif-
ferentieerde architectonische uitstraling.”

De jury bestond uit:
• Stefan Witteman, senior architect bij OMA rotter-
dam; 
• Bouke kapteijn, eigenaar bespoke stedelijke 
ontwikkeling;
• Cilly Jansen, architectuurhistoricus en directeur van 
Architectuur Lokaal (voorzitter).
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Praktijk

Zeeuws-Vlaanderen, het meest zuidelijke deel van 
Zeeland, telt tal van kleine oudere particuliere 
woningen die lang leeg staan, met voorzieningen 
die niet meer passen bij de wensen van deze tijd. 
Het wonderlijke is dat leegstand direct over de 
grens met België, soms zelfs enkele honderden 
meters verderop, veel minder speelt. Daar worden 
dergelijke woningen, vrijstaand of meestal gewoon 
deel uitmakend van een rijtje, redelijk snel verkocht 
en op creatieve wijze opgeknapt.
in het Belgisch budget bouwboek staan tal van 
voorbeelden van deze aanpak. Biedt dit ook kansen 
voor dergelijke vrijstaande woningen in Zeeuws-
Vlaanderen? Hoe kunnen deze woningen interes-
sant gemaakt worden als eerste, tweede of derde 
woning? Welke regelgeving past daarbij? Hoe kan 
dit worden gefinancierd? kunnen wellicht zelfs 
meerdere huishoudens bij elkaar worden gebracht in 
een gedeeld tijdelijk gebruik? Door middel van het 
project GRENS tussen KROT en KANS probeert 
CBk Zeeland daar een antwoord op te vinden.
 Daartoe zullen gedurende één jaar architecten, 
vormgevers en deskundigen van uiteenlopende 
disciplines een jaar lang, samen met andere partners 
en geïnteresseerden, drie leegstaande particuliere 
woningen van maximaal € 75.000 betrekken. Deze 
huizen staan in drie kleine dorpskernen in Zeeuws 
Vlaanderen, waar het voorzieningsniveau onder 
druk staat door de krimpende en vergrijzende 
bevolking. De buurtwinkel en de basisschool 
vechten er voor hun leven. Ons HuiS is een plaats 
om over de mogelijkheden voor de toekomst na te 
denken en ze samen vorm te geven. 
 Elke gast in ons HuiS zal een schets maken van de 
omgeving en zichzelf de vraag stellen: waarom is dit 
een wel of niet ideale omgeving voor een (tijdelijk) 

verblijf in de regio. De frisse kritische blik van ‘de 
toerist’ zal niet alleen het woonprogramma aan-
scherpen, maar ook met name de omgevingsfacto-
ren belichten. Wij willen op deze manier creatieve 
voorbeelden geven om de omgeving te helpen om 
de neergaande spiraal om te buigen op een oncon-
ventionele manier. 
 Het HuiS wordt ook een experimenteerplaats 
met deeltijdbewoners. Enkele architecten uit 
Nederland en Vlaanderen vestigen zich om beurten 
een maand in het huis. Gedurende hun verblijf 
doen zij onderzoek naar nieuwe scenario’s voor de 
woning, die in de omgeving en de toekomstige 
ontwikkelingen in de buurt moet passen. Wij nodigen 
ook anders partners (makelaars, ondernemers, de 
Zeeuws-Vlaamse gemeenten) uit om het HuiS als 
ontmoetingsruimte te gebruiken. 
 Door samenwerking met verschillende partners 
hopen wij de drie huizen ook daadwerkelijk te 
kunnen verbouwen. Met dit project kunnen ze voor 
toekomstige bewoners kansrijk worden. 

Informatie
Petra de Braal is coördinator architectuur CBK 
Zeeland. www.cbkzeeland.nl 
Het project Krot of kans start op 1 juli 2011 en is te 
volgen via het blog www.krotofkans.nl
GRENS tussen  KROT en KANS is een project van 
CBK Zeeland, Het Zeeuwse Gezicht en BNA i.s.m 
Woongoed Zeeuws-Vlaanderen, Bouwend Zeeland 
en Bouwopleiding Zeeland. 
Belgisch budget bouwboek, 3e editie 2011-2012, 
2voor5 Uitgeverij, ISBN: 978 90 79 87021 9; 
€ 49,95

Krot of Kans? 
In Situ > Tekst: Petra de Braal > Beeld: Martien Luteijn concept & design

Nederlands 
Architectuurinstituut 
vanaf 1 juli weer open! 
Voor meer informatie 
over de activiteiten 
van het NAi kijk op 
www.nai.nl



Een tijdje terug interviewde ik een Britse theatermaker 
die zijn producties opvoerde in leegstaande flat
gebouwen, warenhuizen, kantoortuinen – allemaal 
rijp voor de sloop. ‘Alles moet binnen 25 jaar van de 
balans zijn afgeschreven,’ zei hij. ‘Niemand maakt 
nog gebouwen met eeuwigheidsambitie.’
Zie dit beeld: Combray. Vrij naar Proust. Maar de 
naam Proust is al een te precieze plaats en tijds
aanduiding. Parijs, fin de siècle. Combray. Dit  is tijd. 
Zoals je wind alleen kunt afbeelden door bomen die 
schudden, zo kun je tijd alleen afbeelden door een 
kerk die als een totem staat, onaangetast, identiek 
voor elke toeschouwer door de eeuwen heen. 
Het lijkt alleen maar logisch dat het beeld ontdaan 
is van mensen. De kathedraal is onverschillig, alsof 
hij genoeg heeft aan zichzelf. 

Gebouwen zijn onze Teletijdmachines. We hebben 
geen professor Barabas nodig, zoals Suske & Wiske, 
om de grenzen van tijd en ruimte te overschrijden. 
Dit gebeurt bij voorkeur in een stil stuk van een grote 
stad, als je even niet oplet. Je loopt in de gedachten 
verzonken, je oog op een verfrommelde plattegrond, 
je draait een bocht in, en opeens sta je oog in oog 
met iets dat niet van deze tijd kan zijn.
Alsof je wakker wordt in een eeuw die niet de jouwe is. 
Je ogen wennen aan het licht, dat troebel uit de 
hemel valt. Kleuren zijn er nog niet, harde schaduwen 
ook niet. De kathedraal wordt gespiegeld in het water, 
een bevestiging van zichzelf, een oneindige herhaling. 
Ergens is de tijd verloren geraakt – en daar is dan 
toch nog Proust. 

in 2011 reageert Joost de Vries (1983) op de foto op de voorpagina. De Vries  studeerde Journalistiek en Geschiedenis in 
utrecht. Sinds 2007 is hij kunstredacteur bij de Groene Amsterdammer. in 2010 verscheen zijn romandebuut Clausewitz.

Tijd


